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Якія высновы мусяць зрабіць для сябе тутэйшыя грамадзяне, пад-
водзячы вынікі прамінулай алімпіяды ў Ванкуверы? 

Я яшчэ не ведаю канчатковых вынікаў ка-
манднай барацьбы, але гэта і не так важна. 
Важна зусім іншае: першыя месцы выніковай 
табліцы занялі краіны, якія ўяўляюць са-
бой  моцныя нацыянальныя ўтварэнні. І тут 
трэба казаць не толькі пра вялікія дэмакра-
тычныя краіны Германію, ЗША, Канаду, а най-
перш пра Швейцарыю, Швецыю, Нарвегію, 
Нідэрланды,Чэхію, Аўстрыю, Карэю.

У адрозненні ад беларусаў, спартоўцы гэ-
тых дзяржаваў пачуваюцца прыналежнымі да 
сваіх народаў не проста месцам жыхарства, а 
культурна-ментальнай еднасцю. У іх няма пры-
хаванага пачуцця непаўнавартасці і сораму за 
жыццё ў несвабоднай і неразвітай краіне. Яны 
адчуваюць лучнасць з усёй нацыяй і гонар за 
жыццё ў вольным свеце. Спартоўцы дэмакра-
тычных краінаў ганарацца, што іхнія сімвалы 
назаўжды і не зменяяцца з прыходам новага 
лідэра краіны. Яны нават пра гэтаў у кашмар-
ным сне сасніць не могуць.

Нягледзячы на тое, што баюны “ севера-
западнага краю” ўжо запелі пра першы зала-

ты медаль, заваяваны на зімовай алімпіядзе 
пасля набыцця незалежнасці, ужо  відавочна, 
што ў тутэйшым спартовым каралеўстве не ўсё 
ўпарадку. 

Медалі былі заваяваныя толькі ў біятлоне 
і фрыстайле, то бок у тых відах спорту, дзе 
беларусы маюць такія-сякія традыцыі ды 
таленавітых трэнераў.

Спорт нумар адзін—хакей прынёс толькі 
расчараванні. Дый і ці магло быць інакш? Няма 
нацыі—не можа быць і перамогаў у каманд-
ных відах спорту. Прычым зразумела, што 
выдаткі панесеныя краінай на развіццё хакею 
непараўнальна большыя чым на развіццё 
іншых відаў.  

У “ беларускім” спорце, як, дарэчы, і ва ўсіх 
іншых сферах тутэйшага жыцця, пануе валюн-
тарызм, эмацыйнасць, недальнабачнасць пры 
адсутнасці свабоды і залежнасці ад самаволь-
ства чынавенства. А самае галоўнае: тутэйшы 
спорт па сутнасці дэнацыяналізаваны, што 
само па сабе ўжо нонсэнс.

Сымон Фрыстайл.

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	
аб	гэтым	–	зрабіце	бесплат-
ную	падпіску.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	 вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	 патэлефануйце	 ў	 рэ-
дакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	права	і	пошуку	бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Покліч	волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

У лік заўважных навінаў рэпер занёс нафтавыя 
разборкі паміж Беларуссю і Расіяй, недахопы ў 
харчаванні працаўнікоў МТЗ, мытны саюз, увяд-
зенне аддміністрацыйнай адказнасці за продаж 
тытунёвых сумесяў і інш. Але “галоўнай падзеяй” 
аўтар палічыў назваць “бел-чырвона-белы сцяг 
на ёлцы”. Досыць цікавым атрымалася і рэзюмэ 
з дадзенай падзеі: “Парня отпустили на радости 
родных и Европы, но помни, на ёлку не влезешь 
не ободрав…”

Песню можна праслухаць на адным з 
падкастаў Vitebsk4me.

Хведар Скрайновіч.

пра ўчыНак Сяргея 
ўжо Спяваюць

Сталічны рэп-праект “Небрежный Бреж-
нев” у сваім трэку, прысвечаным зімовым 
падзеям на Беларусі, прыгадаў і “ёлку”, на 
якой Сяргей Каваленка падняў нацыянальны 
гістарычны сцяг.

Не абыходзяць дату 23 
лютага ні насельніцтва, ні 
ўлада: ускладаюць вянкі да 
мемарыялаў   загіблых савецкіх 
салдатаў 1941-1945 гг. і да 
магілаў тых, што склалі свае га-
ловы пад час умяшальніцтва 
ва ўнутраныя справы іншых 
краінаў, якое хлусліва называ-
юць інтэрнацыянальнай вайско-
вай дапамогай брацкім народам; 
конкурсы нейкія праводзяць, су-
стрэчы; ветэраны моладзі мазгі 
палошчуць сваімі прыдумкамі... 

Паглядзіш на гэтыя 
анахранічныя рытуалы і мо-
ташна робіцца. Самае ж пага-
нае, што няма ва ўсім гэтым не 
тое што праўды і гістарычнага 
падыходу, але нават шчырасці 
і перакананасці з боку саміх 
выканаўцаў гэтых тужлівых 
мерапрыемстваў. Як за часамі 
СССР насіліся з кастрычніцкім 
пераваротам, які называлі 
Вялікай Кастрычніцкай рэвалю-
цыяй, відаць, параўноўваючы яе 
з Вялікай французскай, так сёння 

носяцца з гэтак званай Вялікай 
Айчыннай вайной савецкага на-
рода і савецкімі датамі тыпу 23 
лютага. І народа савецкага ўжо 
няма. Ды і ці быў ён? І краіна тая 
назаўжды знікла, бо не можа 
хлусьня, пабудаваная на крыві 
нявінных ахвяраў, трываць 
доўга, а вось прывіды таго часу 
засталіся. І засталіся яны не дзе-
небудзь, а на нашай зямлі. 

Нямецкі народ пакаяўся за 
грахі фашызму і толькі таму 
выйшаў з той вайны з годнасцю 
і набыў здольнасць супраць-
стаяць выклікам новага часу. 
Былыя ж народы СССР, якія не 
асудзілі сталінізм, як злачынную 
палітычную з’яву роўную фашыз-
му, і дасёння гібеюць у бяспраўі, 
галечы і няволі. Але, будзем 
спадзявацца, мы яшчэ дачака-
емся нюрынбергскага суду над 
камунізмам.

Тутэйшы народ так і не 
зразумеў, што жыццё ў Савецкім 
Саюзе прывяло яго да мяжы 
татальнага нацыянальнага 

знішчэння, не кажучы ўжо пра 
неабходнасць пакаяння за су-
працу з ленінска-сталінскім 
імперскім антычалавечым рэжы-
мам, які нішчыў усё нацыяналь-
нае і наскае. 

Відавочна, праявы савецкасці 
мусяць быць асуджаны, як 
імперскія перашкоды на шляху 
да нацыянальнага росквіту. І гэ-
тую працу кожны чалавек мусіць 
пачаць з сябе. Як можна свят-
каваць 23 лютага, калі за гэтай 
датай—гвалт, хлусня і нічога бе-
ларускага? Як можна казаць, што 
23 лютага—дзень сапраўдных 
абаронцаў Бацькаўшчыны, калі 
гэтыя самыя абаронцы не кары-
стаюца беларускай моваю і не 
ведаюць ніводнага беларускага 
палкаводца. Ці можа сучасны 
тутэйшы  афіцэр, які не абаз-
наны не тое, што ў вайсковых 
перамогах, але нават не чуў 
імёнаў Канстанціна Астрожска-
га, Мікалая Радзівіла Чорнага, 
Яна Гераніма Хадкевіча, Мікалая 
Радзівіла Рудага, Яна Карла 

Хадкевіча, Януша Радзівіла, 
Станіслава Булак-Булаховіча, 
ці можа ён наогул лічыцца 
афіцэрам? Ці можа вайсковец 
выхаваны ў вучэльні імя ката 
беларускага народа Суворава 
быць беларускім вайскоўцам? І 
ці могуць усе тутэйшыя мужчы-
ны лічыцца мужчынамі, калі на-
ват згадка пра ўсе гэтыя вычва-
рэнствы, прыніжае любога, хто 
святкуе гэтую дату? 

Адказ зразумелы. Калі мы хо-
чам будаваць сваю незалежную 
квітнеючую дзяржаву, мы мусім 
будаваць яе на сваіх нацыяналь-
ных каштоўнасцях. Спавядаючы 
ж савецкасць, мы падтрымліваем 
акупацыйны антыбеларускі 
рэжым, пераўтвараючыся ў 
янычараў, мамлюкаў і манкуртаў.   
Дый наогул такога стаўлення да 
сваёй мовы , культуры і мінулага 
няма ні ў воднага народу све-
ту, а з такім стаўленнем тутэй-
шых тубыльцаў чакаюць толькі 
расчараванні.  

Рэдактар.

23 лютага як руДыМеНт СавецкаСцІ
23 лютага—дзень мужчынаў, 8 сакавіка—дзень жанчынаў, 1 траўня—дзень трудзяшчыхся. Як 

запраграмавалі на гэтыя надуманыя даты тутэйшае жыхарства здзвінутыя на сацыяльна-класавай 
справядлівасці бальшавікі, так і жывуць тут дасёння, лічачы, што гэта назаўжды і што святкаваць гэтыя 
даты будуць вечна. Не, не будуць, бо  вечна можа трываць толькі праўда, а хлусня немінуча згіне. Для 
беларуса гэтая дата нават фактычна не звязаная ні з якой знамянальнай падзей. Дык навошта ж тады 
прыніжацца і займацца нацыянальным марнатраўствам?

Новы СлеДчы 
працягвае Допыты 

22 лютага Сяргея Серабро чарговы раз 
дапыталі па справе Сяргея Каваленкі, які 7 
студзеня вывесіў на галоўнай ёлцы Віцебска 
бел-чырвона-белы сцяг.

Як аказалася, цяпер справа перададзеная 
старэйшаму следчаму следчага упраўлення 
папярэдняга раследвання УУС Віцебскага аб-
лвыканкама Андрэю Баранаву. Новага следчага 
цікавілі абставіны знаёмства спадароў Серабро і 
Каваленкі, ці ведаў рэдактар “Народных навінаў 
Віцебска”, што Каваленка збіраецца вывесіць 
сцяг на ёлцы і абставіны фатаграфавання самой 
падзеі.

Адметна, што позву Сяргею Серабро ў 
пятніцу позна вечарам следчы даставіў да хаты 
ўласнаручна. У кабінеце спадара Баранава 
захоўваюцца некалькі сняжынак, быццам бы 
сапсаваных Сяргеем Каваленка.

Нагадаем, што 13 студзеня ў рэдактара “На-
родных навінаў Віцебска” Сяргея Серабро быў 
зроблены вобшук, пад час якога забралі два кам-
путары. Тэхніка была вернутая толькі 27 студзе-
ня, а 1 лютага спадара Серабро дапытавалі па 
справе Каваленкі першы раз.

Зміцер Сцепаненка.

гІСтарычНыя 
вечарыНы

Цэнтр культуры “Віцебск” нядаўна 
распачаў новы цікавы праект. Духаўскі 
круглік, які з’яўляецца адным з філіалаў 
Цэнтра, праводзіць сустрэчы-гутаркі “Сярэд-
нявечны Віцебск. XII-XIV стагоддзі” аб вядо-
мых асобах, якія адыгралі адметную ролю ў 
гісторыі нашага горада. 

Першую падобную сустрэчу правёў вядомы 
віцебскі краязнаўца, выкладчык Лужаснянскай 
школы-інтэрнат-гімназіі для адораных дзя-
цей Мікалай Півавар. У далейшым у Духаўскім 
кругліку будуць ладзіцца сустрэчы з археолагамі, 
гісторыкамі, мастакамі і іншымі цікавымі людзьмі. 
У бліжэйшым часе плануецца гутарка з мастаком 
Ігарам Дуравым, аўтарам партрэтаў вялікага кня-
зя Альгерда і ягонай жонкі княгіні Ульяны, якія 
ўпрыгожваюць экспазіцыю Духаўскага кругліка. 

Яна Ільіна.
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Ноч. Старая. Чарговы прыступ 
інсульту. Пры рэзкім падвышэнні 
ціску жанчына падае з ложка. 
Левы бок спаралізаваны. Ста-
ры імкнецца падняць жонку, не 
атрымоўваецца. Выклікаюць 
хуткую дапамогу. Прыязджа-
юць лекары. Старая, якая 
знаходзіцца ў неадэкватным ста-
не, адмаўляецца ехаць у лякар-
ню. Урачы згаджаюцца пакінуць 
яе ўдома. Каб гарантаваць сабе 
бяспеку, бяруць пісьмовую ад-
мову ад гаспіталізацыі. Нікому 
не хочацца лішніх турботаў: 
старая мае немалую вагу, так-
сама яна можа сапсаваць ста-
тыстыку... Ніхто не тлумачыць 
неабходнасць тэрміновага ле-
кавання ў стацыянарных умо-
вах. Зрабіўшы пэўныя ін’екцыі 
хворай, старых пакідаюць сам-
насам з іхнімі праблемамі.

Пасля ўмяшальніцтва 
сваякоў з раніцы паўторна 
выклікаецца хуткая дапамога. 
Машына з мінулага стагоддзя. 
Дарога няроўная і кожны наезд 
на чарговую няроўнасць даецца 
ў знакі: старая войкае і стоне. 

У такой машыне толькі бульбу 
вазіць, а не людзей. 

А дзесятай раніцы старую 
прывозяць у прыёмны пакой. 
Хвілінаў трыццаць чакаюць дзя-
журнага лекара. Пасля ягонага 
з’яўлення высветляецца, што 
гэта не ягоная кампетэнцыя і жан-
чыне патрэбная рэанімацыя. 

Тры разы па патрабаванні 
сваякоў тэлефануюць у 
рэанімацыю, тры разы адтуль 
цвердзяць, што доктарка ўжо 
выйшла. Такое ўражанне, што 
рэанімацыя знаходзіцца ў іншым 
населеным пункце.

Прыёмны пакой забіты 
хворымі, лекарамі, медычнымі 
сёстрамі. Пасля з’яўленння 
ўрача-рэанематолага, старую 
цалкам распранаюць. Пры гэ-
тым прысутнічаюць дзеці. Ста-
рэчая галізна іх, безумоўна, 
бянтэжыць. У такім выглядзе 
жанчыну вязуць на рэнген, а за-
тым у рэанімацыю.

Наяўнасцю такога-сякога 
медычнага абсталявання 
рэанімацыя ў нечым нагадвае 
еўрапейскую лякарню. Але на гэ-

тым падабенства і заканчваецца. 
Ніхто з лекараў не імкнецца пат-
лумачыць стан здароўя хворай, 
не дае ніякіх парадаў. Ды і пас-
ля сваяцкіх запытаў паводзяць 
сябе абыякава і хутчэй адмах-
ваюцца ад навязлівых пытанняў.  
Гэта вам не доктар Хаўс. Старая 
падключана да прыбораў, якія 
канстатуюць ейны фізічны стан. 
Пачынаеца лекаванне.

На трэція суткі старую пе-
раводзяць у неўралагічнае ад-
дзяленне, дзе яна прабудзе 21 
дзень. Пасля рэанімацыйнага 
раю хворы зноў трапляе ў звы-
клую рэальнасць з сапсаванымі 
ложкамі і іншымі нязручнасцямі 
тыпу адной шыбы ў вакне. На 
ўсё аддзяленне адзін спраўны 
ложак, у якім можна рэгуляваць 
размяшчэнне  хворага чалавека. 
На ўсё аддзяленне адна нянька і 
восем старых няшчасных на па-
добнае захворванне. Дагледзіць 
усіх яна папросту не ў стане, бо 
мусіць яшчэ карміць, займац-
ца раздачай ежы ды іншымі 
справамі. З усіх нянькаў выдзя-
ляю адну, якая вылучаецца ней-

кай адказнасцю ды спачуван-
нем, астатнія неяк перабываюць 
адведзены час. 

Калі няма памперсаў, а яны 
не танныя( блізу 30 тысячаў за 
10 шт.), жыццё хворага яшчэ 
больш ускладняецца. Пачына-
юцца пролежні. Лекаў у больніцы 
для змагання з гэтай навалай 
няма, прыходзіцца набываць 
свае. Але у рэшце рэшт высвет-
ляецца, што самым надзейным 
сродкам барацьбы з пролежнямі 
з’яўляецца раствор шампуню з 
гарэлкай. 

За пролежнямі распачынаец-
ца запаленне лёгкіх, змаганне з 
якім вымагае вялікіх высілкаў як з 
боку лекараў, так і з боку хворага 
чалавека. Калі запаленне пера-
можана, вас выпісваюць. Але на 
гэтым праблемы не заканчваюц-
ца, а толькі распачынаюцца. Ця-
пер сям’я хварага—сам–насам 
з хваробай. Прыстасаваных 
ложкаў нідзе ў гэтай краіне не 
набудзеце—нерэнтабельна. 
Бальшыня нашых хворых не ў 
стане была б набыць падобныя 
атрыбуты “ раскошы” нават пры 

іхняй наяўнасці. Таму дзяржава 
не абцяжарвае сябе думкамі і 
памкненнямі на гэты конт.

Далей ўсё залежыць ад 
дасведчанасці сямейнікаў хво-
рых. Некаторыя заканчваюць 
сваё жыццё на сацыяльных лож-
ках пры больніцах, некаторыя ціха 
канаюць недзе ў сваіх сваякоў. 
Часам ад недасведчанасці і 
неплацежаздольнасці тых, хто 
за хворамі наглядае.

Нічога падобнага на заходнія 
хоспісы ці спецыялізаваныя 
ўстановы ў нашых умовах не 
існуе. 

Старыя, як і іншадумцы не-
патрэбныя цяперашняму рэжы-
му, таму ад іх пазбаўляюцца. 
Толькі за студзень месяц коль-
касць насельніцтва Беларусі 
скарасілася больш чым на 
13 тысячаў чалавек. А за ча-
сам Лукашэнкавага кіравання 
больш як на 500 тысячаў ча-
лавек. Такая вось арыфме-
тыка атрымоўваецца: частка 
папаўмірала, а другая з’ехала за 
мяжу. 

Якаў Дрозд.

Нашы вяДоМыя зеМлякІ

БРаХНЯ ЯК гаЛоўНЫ 
пРЫНЦЫп паЛІТЫКІ

Стаўленне дзяржавы і грамадства да праблемаў старых і малых выяўляе сапраўдную сутнасць любога рэжыму. Хачу распавесці вам пра стаўленне 
існае дзяржаўнае медычнае сістэмы да хворых старых, разбітых паралюшам ці яшчэ якой дрэннай хваробай. 

МаРЦІНКеВІч геРаНІМ ФРаНЦаВІч 
(14.7.1816 -пасля 1864?)
Паэт, празаік, драматург. 

Нарадзіўся ў в. Тулава 
Віцебскага павета. Паходзіў 
са збяднелага шляхецкага 
роду Марцінкевічаў герба 
«Лебедзь» (да другога 
адгалінавання гэтага 
роду належаў В.Дунін-
Марцінкевіч). Вучыўся ў 
Віцебскім базыльянскім 
вучылішчы, адкуль з 1832 
перайшоў у губернскую 
гімназію. Паводле архіўных 
звестак, у 1834 віцебскі 
павятовы маршалак шляхты 
прасіў уладкаваць бедных 
вучняў гімназіі Гераніма 
Марцінкевіча і яго брата 
Аляксандра на казённы кошт, 
але яму было адмоўлена «за 
недастатковасцю законных 
дакументаў аб дваранстве». У 
1835 Марцінкевіч паспяхова 
скончыў гімназію і ў тым жа 
годзе паступіў на юрыдычны 
факультэт Маскоўскага 
універсітэта. Колькі ён там 
правучыўся - невядома, але 
закончанай універсітэцкай 
адукацыі не атрымаў. Каб 
зарабляць на хлеб, перайшоў 
на службу ў Віцебскае 
губернскае ўпраўленне, 
потым па невядомых 
прычынах звольніўся. У канцы 
1849 «адстаўны канцылярскі 
служыцель» Марцінкевіч 
атрымаў ад віцебскага 

губернатара дазвол зноў 
паступіць на службу - на гэты 
раз у дваранскую дэпутацкую 
зборню. За 11 гадоў 
даслужыўся да невысокага 
чыну губернскага сакратара. 
На пачатку 1860-х гадоў 
разбіты паралічом. У 1864 у 
віцебскіх установах вялася 
перапіска пра афармленне 
яму пенсіі. Далейшых 
біяграфічных звестак няма. 
Падтрымліваў сяброўскія 
адносіны са сваім земляком 
і равеснікам А.Вярыгам-
Дарэўскім і яго братам 
Сымонам, арганізатарам 
публічнай чытальні ў Віцебску, 
у 1843 прысвяціў ім верш 
«Захад сонца». Літаратурнай 
дзейнасцю Марцінкевіч 
пачаў займацца ў 1830-я гады. 
Супрацоўнічаў у часопісе 
«Rubon» («Рубон») і інш. 
рэгіянальных выданнях. У 
1845 надрукаваў у віленскага 
выдаўца Ю.Завадскага 
томік сваіх польскамоўных 
паэтычных твораў (тыраж 
каля 500 экз.). У 1848 выдаў 
другую кнігу, куды ўвайшлі 
драма «Час над Дзвіной», 
паэма «Першае падзенне 
чалавека»,пераклады з І.В.Гётэ 
і М.Лермантава.

Трэцяя яго кніга - стракаты 
ў жанравых адносінах зборнік 
«Творы, напісаныя між 
іншым» (нарысы, замалёўкі, 

вершы) - выйшла ў 1858. 
Драма «Падарожны» не была 
апублікавана. Марцінкевіч 
быў прагрэсіўным 
правінцыяльным літаратарам, 
актыўным удзельнікам 
л ітарат урна-к ульт урнага 
жыцця Віцебска. У сваіх 
творах выказваў трывогу 
за лёс народа, спадзяванні 
на лепшую будучыню, 
сатырычнымі фарбамі 
маляваў добра знаёмае яму 
чыноўніцкае асяроддзе.

Ад глыбокай цікавасці да 
народнай культуры (вядомы 
яго пераклады на польскую 
мову беларускіх песень) ён 
сам перайшоў да творчасці 
на беларускай мове (камедыя 
«Аказія падпалкоўніцам» або 
«Аказія пры палкоўніцах», якая 
нібыта ставілася на віцебскай 
аматарскай сцэне А.Вярыгам 
у 1861-62 і захоўвалася 
ў маёнтку Селігоры на 
Лепельшчыне). Даследчыкі 
ідэнтыфікуюць гэты твор з 
п’есай «Адвячорак. Аказія 
ў карчме пры Фальковічах» 
(1858), тэкст якой (праз 
A.Рыпінскага, М.Піятуховіча і 
інш.) у копіі дайшоў да нашага 
часу і зберагаецца ў ЦДАМЛіМ 
Беларусі. Асобныя аўтографы 
твораў Марцінкевіча 
захоўваюцца ў Вільнюсе. 

Якаў Дрозд.

Упраўленне культуры 
Віцебскага аблвыканка-
ма забараніла выстаўляць 
работу Валерыя Шчаснага 
“Унія”.

У Віцебскім мастацкім 
музеі працуе выстава, склад-
зеная з работ, выканана-
ных на пленэрах памяці І.Ф. 
Хруцкага. Выстава адкрыла-
ся да 200-гадовага юбілея 
жывапісца і ўключае карціны 
майстроў з Беларусі і Расіі, 
якія былі напісаны ў розныя 
гады правядзення пленэра. 
Па звестках, што паступілі з 

Саюза мастакоў, не ўсе рабо-
ты былі ўхваленыя камісіяй 
Упраўлення культуры. Так, у 
экспазіцыю не трапіла рабо-
та верхнядзвінскага мастака 
Валерыя Шчаснага “Унія”, 
якая таксама была напісана 
падчас аднаго з пленэраў. 
Як нецяжка здагадацца, 
культурныя упраўленцы 
знайшлі ў карціне 
нейкі неправільны 
ідэалагічны падтэкст.

Зміцер 
Сцепаненка.

КаРЦІНЫ ЗаБаРаНЯЮЦЦа 

Дзіву даешся, да чаго 
даходзіла сталінская 
фальсіфікацыя гісторыі. Свя-
тога для яе не было анічога. 
Але ж пасля смерці дыктата-
ра прайшло больш паўсотні 
гадоў. Змяніліся дзесяткі 
кіраўнікоў краіны, адышлі ў 
нябыт цэлыя эпохі. Чаму ж 
факты фальсіфікацыі адкры-
ваюцца толькі сёння? І ці мно-
га такіх “адкрыццяў” нас чакае 
наперадзе? 

Не ведаю, як расеян, 
а беларусаў падобных 
“адкрыццяў” чакае вялізнае 
мноства. І тыя “адкрыцці” бу-
дуць датычыцца не толькі 
далёкіх часоў. Кіраўніцтва су-

часнай Беларусі да драбніц 
пераняло галоўны сталінскі 
метад укладання гісторыі. 
А таму сёння на экранах БТ 
сістэматычна з’яўляюцца 
“ворагі” Беларусі. Усе, хто сён-
ня змагаецца з дыктатурай. 
Прыйдзе час і менавіта яны 
стануць сапраўднымі героямі 
нашай краіны, кім будуць га-
нарыцца нашы нашчадкі. Тымі, 
хто сёння змагаецца за бела-
рускую мову. Хто выходзіць на 
пляцы з патрабаваннямі гава-
рыць праўду. Хто не выракся 
гістарычнай нацыянальнай 
сімволікі. Хто атрымоўвае 
гіганцкія штрафы або сядзіць 
чарговыя 15 сутак за нібыта 

брыдкаслоўе. Хто згубіў сваю 
працу, але не згубіў сумлення.

Прыйдзе час, і яго ўжо 
нядоўга чакаць, калі мы даве-
даемся, куды зніклі Юрый За-
харанка, Анатоль Красоўскі, 
Віктар Ганчар, Дзмітрый 
Завадскі. Калі нам з тэлеэкра-
на будуць апавядаць не пра 
чарговую “элегантную” пера-
могу на чарговых выбарах, 
а раскажуць пра механізмы 
правядзення фальсіфікацыі 
тых выбараў. Хацелася б 
толькі, каб пра тое мы змаглі 
даведацца як мага раней. Не 
праз 65 гадоў, як пра Сцяг 
Перамогі. 

г.Станкевіч.

17-га лютага расейскія масмедыі перадалі чарговую “сенсацыйную” навіну. аказваец-
ца, 9 мая 1945 года Сцяг перамогі над рэйстагам узнялі зусім не рускі Ягораў і не грузін 
Кантарыя, як тое ўбівалі ў галовы некалькім пакаленням савецкіх людзей, а трое зусім 
іншых воінаў: украінец, асецін і беларус. І якраз 17-га лютага хавалі апошняга з тройкі – 
асеціна. 

колькасць насельніцтва Беларусі няўмольна скарачаецца

Мікалай чаргінец звінаваціў у амаральнасці нямецкі гурт Rammstein, які мае 
выступіць у Мінску 7 сакавіка. прапануем увазе чытачоў пікантныя цытаты з рамана 
старшыні грамадскай рады па маральнасці «Тайна авальнага кабінета».

Сакавітая эротыка 
ад чаргінца

Героі рамана з’яўляюцца прэзідэнт 
ЗША Джон Макоўлі, першая ледзі Сара 
Макоўлі, і нават практыкантка прэзідэнцкай 
адміністрацыі з пазнавальным прозвішчам 
Моніка Левін. Вышэйпамянёныя персанажы 
досыць часта фігуруюць ў рамане ў вельмі 
смелых інтымных сцэнах. Цытаты падаюцца 
на мове арыгіналу.

«Застелив диван, он (Джон Макоўлі — 
nn.by) лег на него и рассматривал медленно 
приближающуюся к нему Монику. Она была 
хороша! 

Чуть полноватое тело было стройным, 
живот подтянут, груди как два полных комка. 
Она двигалась к нему, покачивая бедрами, а 
он с удовольствием откровенно рассматри-
вал каждую часть ее нежного тела. Макоули 
лег поудобнее на спину. Она поняла, что он 
хочет, и, присев на корточки, начала цело-
вать его шею, грудь, живот, бедра… 

Гимеев нож Джона готов был лопнуть от 
приятного напряжения, и он тихо сказал: Ты 

— сверху!» (с. 58).
* * *

«Она начала нежно и страстно целовать 
его глаза, губы, шею, грудь. Так и скользили 
ее полные, чувственные губы вдоль его тела, 
покрывая все его части поцелуями и легким 
нежным прикосновением языка. Макоули, 
сдерживая участившее дыхание, пошутил:

— Интересно, как со стороны выглядит 
голый Президент Соединенных Штатов?

А Моника, усаживаясь на него, загоняя в 
себя его горячий, возбужденный меч, преры-
висто дыша, впервые назвала его просто по 
имени» (с. 79). 

* * *
«Совершенно голые, они занимались лю-

бовью. На одной из них (фатаграфій — nn.by) 
Хаммер лежит на спине, держа за обе груди 
Сару, а она сидит на нем. На второй фотогра-
фии съемка делалась со стороны. На снимке 
Сара стоит на четвереньках, а он вставляет 
свой член сзади» (с. 147).
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лукашенко специально 
опоздал на инаугурацию?

крЭатыву – як аД казла Малака

Во даліся ў знакі тыя 
сайты! І пасля гэтага 
будуць яшчэ клясціся, 

што ўказ № 60 прадыктаваны 
выключна жаданнем змагац-
ца з выявамі голых цётак у 
Сеціве? Калі ўжо на тое, дык 
Лукашэнка мусіць быць уд-
зячны зубастым сайтам, што 
хоць падхлістваюць ягоных 
ідэалагічных «охранителей»!

У пасажы высокай 
начальніцы звяртае на сябе 
увагу канструкцыя «ня-
хай лепш… чым». Падтэкст 
міжволі такі: калі справы 
дрэнь, лепей ўжо хай колюц-
ца самі чыноўнікі, бо ўсё адно 
«нячэсныя» пісакі пранюха-
юць ды раззвоняць. Пра тое, 
што ўлада апрыёры мусіць 
быць празрыстай, падкан-
трольнай і падсправаздачнай 
грамадству, і гаворкі няма.

Зрэшты, і гэтыя зму-
шаныя ўстаноўкі — як 
мерцвяку прыпарка. Да 
крэатыўнасці ідэолагаў 
заклікаюць банальнымі, 
зашмальцаванымі тэзамі 
кшталту «ісці ад жыцця».

Праблема ж у тым, што жыц-
цё — вельмі шматстайнае. 
Праз танаваную шыбу служ-

бовага мерседэса яно бачыц-
ца зусім іначай, чым з акна 
хрушчоўкі ці, напрыклад, з-за 
кратаў на Акрэсціна. Ад якога 
жыцця будуць ісці казённыя 
ідэолагі — здагадайцеся з 
трох разоў.

Калі разабрацца, ідэя адна 
— абараняць кармушку. 
Увесь «крэатыў» вертыкалі 
скіраваны адно на гэта. 
Ідэалогія — адзін з самых за-
тратных і пустых праектаў 
Лукашэнкі. Бальшавікі былі 
фанатыкамі ідэі, хай сабе і 
фальшывай, за імі сапраўды 
ішлі на барыкады. Нават 
Хрушчоў яшчэ мог звысоку 
паплёўваць на імперыялістаў: 
мы першыя запусцілі чалаве-
ка ў космас і ўсё такое!

Цяперашні рэжым пас-
ля бяздарных спробаў 
ідэалагічнага рымейку саўка 
ненадоўга, падчас сытага за-
стою сярэдзіны 2000-х, меў 
апафеозам хіба што прызем-
леную трыяду «чарка, сквар-
ка, патрыманая іншамарка».

Зараз жасамы красамоўны 
казённы ідэолаг не ўлезе з ко-
лам у горла электарату, абу-
ранаму грабежніцкім мытам 
на заходнія легкавікі. Хоць са 

скуры вылузніся, не давяд-
зеш, што пятля мытнага звязу, 
энергазалежнасці ад Расіі — 
гэта крута і класна. Палітыка 
жыцця на дурніцу пацярпела 
фіяска.

Армада ж ідэолагаў за 15 
гадоў не згенеравала нічога 
ўцямнага. Нуль па фазе. Голы 
васэр. Сваёй няўклюднасцю, 
бездапаможнасцю цяпераш-
няя ідэалагічная абслуга на-
гадвае апаратчыкаў эпохі 
перабудовы. Яны раз-пораз 
чулі, што час выходзіць з 
акопаў і даваць рашучы бой 
дэструктыўным элементам. 
Але так і не вылезлі. Шэрыя 
людзі з партфелямі былі пу-
стым месцам на тле плеяды 
харызматыкаў, сімвалам якіх 
стаў пасіянарны Зянон.

Іншая рэч, што заразу на-
роду няма таго рамантычна-
га драйву, веры ў прыгожыя 
лозунгі дэмакратаў, як тады. 
Эпоха Лукашэнкі спарадзіла 
масавую апатыю, татальнае 
бязвер’е. І цяжка сказаць, хто 
возьме стырно на тле апатыч-
нага грамадства, калі гнілая 
сістэма з нулявой ідэалогіяй 
папаўзе па швах.

аляксандр Класкоўскі.

Между тем есть предположе-
ние, что белорусский лидер 
«задержался» специально. 

Вступая в должность, Янукович принес 
присягу на Евангелии и Конституции 
Украины, после чего получил от пред-
седателя Конституционного Суда удо-
стоверение президента и символы пре-
зидентской власти – печать и булаву.

Как сообщает «Радыё Свабода», когда 
спикер Верховной Рады Владимир Лит-
вин объявил, что среди присутствующих 
находится Александр Лукашенко, того в 
зале не оказалось. 

Тогда Литвин сказал, что Лукашенко 
примет участие в следующих торжествах 
по поводу вступления Януковича в долж-
ность. 

Как сообщают журналисты из Киева, 
Лукашенко действительно опоздал на 
инаугурацию и свое место среди прези-
дентов занять не успел. За церемонией 
он наблюдал, сидя рядом с женой Викто-
ра Януковича.

Отметим, что Лукашенко умудрился 
опоздать на инаугурацию, несмотря на 
то, что прибыл в Киев еще вчера вече-
ром. О причинах его опоздания не сооб-
щается, но, как видим, ждать Александра 
Григорьевича не стали. 

Между тем, по версии АФН опозда-
ние Лукашенко на торжественную цере-
монию стало результатом согласия гла-
вы Беларуси на роль «изгоя» в спектакле 
«Инаугурация Януковича».

Т.к. на инаугурацию Виктора Янукови-
ча приехали президенты Латвии Валдис 

Затлерс, Литвы Даля Грибаускайте, Поль-
ши Лех Качиньский, Македонии Георге 
Иванов, Венгрии Ласло Шойом, Черно-
гории Филип Вуянович, присутствие Лу-
кашенко в этой тесной президентской 
компании было сложно даже предста-
вить. Фото пожимающих руки Лукашен-
ко и Качиньского мгновенно стало бы 
хитом №1 во всем мире. Но благодаря 
уговорам или личной инициативе гостя, 
европейских президентов избавили от 
угрозы непосредственного контакта с 
белорусским «диктатором».

Также добавляется, что на инаугура-
цию Лукашенко позволили взять сына 
Николая. А поскольку супруга Януковича 
сидела в сопровождении внука, то в Вер-
ховной Раде образовался своеобразный 
«детсткий уголок».

Видимо, в качестве благодарности 
за жест добрососедской политической 
воли, Янукович согласился провести с 
Лукашенко двусторонние переговоры. 
Как сообщает пресс-служба украинско-
го президента, Янукович заверил своего 
коллегу, что в отношениях двух стран на-
ступает новый этап. 

– Мы готовы вместе с вами рассмо-
треть все основные стратегические на-
правления развития наших отношений. 
Я готов работать вместе с вами, чтобы 
экономические добрососедские отноше-
ния между нашими странами динамично 
развивались, – сказал он.

Янукович также подчеркнул: «Я не за-
был и не забуду родину своих предков – 
Витебскую область».

Пад выбары высокае начальства стала падварушваць ідэолагаў. Наталля 
Пяткевіч на чарговым семінары папракае: бракуе крэатыву! Інструктуе: не 
варта замоўчваць праблемы. «Няхай лепш першакрыніцай будуць ідэалагічныя 
службы, чым пра іх паведамяць апазіцыйныя сайты».

цуДу Не аДБылоСя
Сёньня адбылася незаплянаваная су-

стрэча кіраўніка місіі і старшыні дэлегацыі 
Эўрапарлямэнту ў Эўранэсьце Крыстыяна 
Вігеніна з намесьнікам міністра замежных 
спраў Беларусі Валер’ем Варанецкім. 

А потым на нэйтральнай тэрыторыі, у 
Нацыянальнай бібліятэцы, місія сустрэ-
лася з кіраўнікамі сталых камісіяў Са-
вету Рэспублікі Нінай Мазай і Палаты 
прадстаўнікоў Сяргеем Маскевічам. 

Сустрэча зацягнулася. І пасьля яе 
кіраўнік дэлегацыі Крыстыян Вігенін заявіў 
у інтэрвію карэспандэнту Свабоды, што 
прапанова дэлегацыі не прынятая ўладамі, 
яна лічыцца непрымальнай для парлямэн-
ту Беларусі. 

Місія прапаноўвала ўладам вядомы ўжо 
кампрамісны варыянт – пяць назіральнікаў 
ад апазыцыі плюс пяць прадстаўнікоў пар-
лямэнту Беларусі. Спадар Вігенін сказаў:

“Калі скончыцца праца місіі і яна вернец-
ца ў Брусэль, мы абмяркуем сур’ёзна, як бу-
дуць працягвацца стасункі зь Беларусьсю 
адносна супрацоўніцтва ў Эўранэсьце. Мы 
можам зрабіць іншую прапанову. Але калі 
мы ня зможам знайсьці рашэньне цяпер, мы 
паспрабуем працягнуць працу пасьля пер-
шага ўстаноўчага сходу асамблеі Эўранэст, 
якая адбудзецца 24 сакавіка. 

Калі будзе праходзіць устаноўчы сход, 
я як кіраўнік дэлегацыі Эўрапарлямэнту 
ў Эўранэсьце запрапаную, каб асамблея 
стварыла яшчэ раз невялікую працоўную 
групу зь сяброў Эўрапарлямэнту і “Усход-
няга партнэрства”, каб працягнуць працу 
адносна вызначэньня ўдзелу Беларусі ў 
Эўранэсьце. 

Нам патрэбен канал для абмену 
інфармацыі з парлямэнтам у Беларусі. Нам 
патрэбны палітычны дыялёг зь Беларусь-
сю. 

Нам трэба абмеркаваць, як гэта буд-
зе арганізавана, бо мы вельмі выразна 
абазначылі, што парлямэнцкія выбары, якія 
адбыліся ў Беларусі, не адпавядалі патраба-
ваньням міжнародных стандартаў, не былі 
свабоднымі і аб’ектыўнымі. І гэта асноўная 
перашкода для нашых стасункаў у буду-
чым. 

Але з другога боку, ажно тры гады ча-
каць да наступных выбараў. Я думаю, мы 
ня можам дазволіць чакаць тры гады для 

пачатку дыялёгу з афіцыйнымі ўладамі. 
Наша асноўная задача – стварыць умовы, 
каб наступныя выбары былі свабоднымі і 
дэмакратычнымі і каб народ Беларусі мог 
свабодна выказаць свой пункт гледжань-
ня. Гэта значыць, што многія рэчы трэба 
зьмяніць. 

Гэта тычыцца ня толькі выбарча-
га заканадаўства. Ёсьць шэраг іншых 
пытаньняў. Парлямэнт Беларусі павінен 
памяняць шэраг законаў. І мы павінны пра-
цаваць неяк зь імі, каб садзейнічаць гэтым 
зьменам. Натуральна, мы будзем вітаць 
усе крокі ў гэтым накірунку. Але, калі мы 
ня ўбачым прагрэсу, руху наперад, то мы 
перагледзім палітыку адкрыцьця каналаў 
для абмену інфармацыяй. Я застаюся 
аптымістам, што мы зможам знайсьці ра-
шэньне”. 

Спадар Вігенін адзначыў, што дэлегацыя 
мае паўнамоцтвы толькі на тое, каб выслу-
хаць сяброў парлямэнту, выказаць сваё 
меркаваньне. І пасьля вяртаньня ў Брусэль 
ў Эўрапарлямэнце пройдзе абмеркаваньне 
на самым высокім узроўні і будзе прынятае 
рашэньне, магчыма, да сярэдзіны сакавіка. 

Спадар Вігенін адзначыў, што місія 
прапаноўвала ўладам вядомы ўжо варыянт 
– пяць назіральнікаў ад апазыцыі плюс пяць 
прадстаўнікоў парлямэнту Беларусі:

“Мы разумеем, што гэта няроўны па-
дыход, але ёсьць названыя вышэй прычы-
ны, чаму так адбываецца. Незалежна ад 
канчаткова рашэньня, будуць запрошаны 
назіральнікі ад апазыцыі і грамадзянскай 
супольнасьці. І якой будзе наша прапанова 
парлямэнту, гэта трэба яшчэ абмеркаваць і 
вырашыць. 

Мы насамрэч хочам, каб Беларусь бра-
ла ўдзел у гэтым працэсе, каб Беларусь 
разьвівала больш шчыльныя дачыненьні 
з Эўразьвязам і каб ішла шляхам 
дэмакратызацыі”. 

Сябра дэлегацыі Юстас палецкіс сказаў 
карэспандэнту ”Свабоды”:

“Цуду не адбылося. Кампрамісу не 
было. Але гутарка была вельмі карыснай і 
галоўная выснова, што з цягам часу нейкая 
формула можа быць знойдзена. А пакуль 
усё схіляецца да таго, што больш шанцаў, 
што ўсе 10 месцаў будуць аддадзеныя 
апазыцыі”.

В Верховной Раде прошла торжественная церемония инаугурации 
четвертого президента Украины Виктора Януковича. Александр 
Лукашенко, прилетевший в Киев еще вчера, на инаугурацию опоздал 
и не смог вместе с сыном Колей занять свое место среди президен-
тов. 

Сябры місіі Эўрапарлямэнту заявілі, што ім не ўдалося дасягнуць кампрамісу 
з афіцыйным Менскам адносна ўдзелу Беларусі ў Эўранэсьце.

Известный правозащит-
ник, юрист Белорусского 
Хельсинского комитета Гар-
ри Погоняйло прокоммен-
тировал жестокий разгон 
акции солидарности 16 фев-
раля в Минске.

За тем, как ведут себя 
люди в штатском в отноше-
нии мирных граждан, право-
защитник мог наблюдать 
лично. Он присутствовал в 
этот день на Октябрьской 
площади и поделился с сай-
том charter97.org своими 
впечатлениями.

«Сегодня, как и всегда, 16 
числа каждого месяца, де-
мократически настроенные 
граждане провели акцию 
солидарности. Подобные 
акции не являются наруше-
нием, подпадающим под 
закон «О массовых меро-
приятиях». В руках участни-
ков сегодняшней акции не 
было транспарантов. Люди 
пришли выразить солидар-
ность с политическими за-
ключенными и пропавшими 
в Беларуси политиками и об-
щественными деятелями», – 
сказал гарри погоняйло.

Несмотря на то, что акция 
носила мирный характер, 
ее участников арестовали с 
применением силы.

«Уже на подступах люди 
в штатском, которые, несо-

мненно, являются предста-
вителями спецподразделе-
ний МВД, препятствовали 
проходу участников акции 
на Октябрьскую площадь. 
Некоторых (кого, должно 
быть, хорошо знают в лицо) 
хватали и забрасывали в ав-
тобус. Препятствия оказыва-
лись и представителям СМИ, 
причем в грубой форме. Ме-
шали вести фотосъемку, тре-
бовали убрать камеры. Это 
говорит о том, что людям в 
штатском, по-видимому, был 
дан такой приказ.

Несомненно, такое их по-
ведение – это антиконсти-
туционная деятельность, в 
результате которой граждан 
лишают права на свободу 
слова, свободу выражения, 
свободу собраний», – уве-
рен Погоняйло.

При этом юрист БХК от-
мечает, что люди в штатском 
формально не являются 
представителями власти.

«Люди в гражданской 
одежде не являются пред-
ставителями власти. Это 
форма для анонимного про-
явления силы, чтобы дей-
ствия властей оставались 
безнаказанными. И с не-
правомерными действиями 
людей в штатском должна 
разбираться прокуратура. 
Однако, как мы видим, этого 

не происходит», – отметил 
Погоняйло.

По его словам, так обра-
щались с оппозицией дикта-
торские режимы Латинской 
Америки.

«То, что такие методы за-
прещены нашим действую-
щим законодательством, это 
факт, – сказал юрист. –. Они 
похожи на методы, которые 
использовали диктаторские 
режимы в таких странах 
как Аргентина, Чили, когда 
прямо на улицах похища-
ли оппозиционеров, и они 
бесследно исчезали. Такое 
поведение уже осуждено 
миром и историей».

Как заявляет белорусский 
правозащитник, действия 
нынешних белорусских 
властей на мирных акциях 
оппозиции свидетельствует 
о том, что они не намерены 
соблюдать права человека.

«Поведение властей до-
казывает, что их заявления 
расходятся с реальными де-
лами и призывами Евросою-
за соблюдать права челове-
ка, – отмечает Погоняйло. 
– Это лишь фиговый листок 
для того, чтобы скрыть свое 
отношение к гражданам. 
Власти делают хорошую 
мину при плохой игре, и при 
этом им хочется сотрудни-
чать с Евросоюзом».

«подобное происходило при диктаторских 
режимах в аргентине и чили» 
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Поклiч Волi

Кроме того, суд обязал Сургана выпла-
тить компенсацию морального вреда ми-
лиционеру Сергею Дудкевичу в размере 
2,5 млн. рублей. По словам Северинца, на 
оглашении приговора Сургану присутство-
вало около 20 оппозиционных активистов, 
которые скандировали «Позор» в ответ на 
решение суда.

Суд над Сурганом начался в Витебске 
9 февраля. Он обвинялся в совершении 
преступления, предусмотренного ст. 364 
Уголовного кодекса (насилие либо угроза 
насилия в отношении сотрудника органов 
внутренних дел). Максимальное наказание 
— лишение свободы на срок до шести лет. 
Сурган находился под подпиской о невыез-
де, однако вечером 27 января он был задер-

жан и помещен в следственный изолятор.
Инцидент, в связи с которым проходит 

судебное разбирательство, произошел 3 
сентября 2009 года. Олега Сургана и его 
младшего брата Тараса задержали на оста-
новке общественного транспорта возле 
Витебского медуниверситета, на здании 
которого в тот момент кто-то вывесил бело-
красно-белый флаг. В протоколе, составлен-
ном в Октябрьском РУВД Витебска, Сургана 
обвинили в вывешивании флага, однако 
позже этот протокол куда-то пропал, а вме-
сто него появился другой: якобы, Сурган 
находился в общественном месте в пьяном 
виде, нецензурно выражался и при задер-
жании укусил милиционера за палец.

лукашеНко проДал 
«луч» Без шуМа и пыли

Принадлежащий государству ОАО «Мин-
ский часовой завод» целиком и полностью 
продан швейцарской компании Franck Muller. 
Такую информацию на этой неделе руковод-
ство предприятия озвучило перед управлен-
ческим звеном, не уточнив при этом никаких 
деталей и подробностей: когда совершена 
сделка, на каких условиях? 

Информация ввергла предприятие в ти-
хий шок, коллектив обсуждает только один 
вопрос - грядущие массовые увольнения, по 
слухам, всех, кто старше 35 лет.

Предполагаемые условия сделки были пу-
блично озвучены в октябре 2009 года, когда 
А.Лукашенко вместе с представителем швей-
царской компании посетил завод. В течение 
2-х лет Franck Muller обеспечивает работой 
около 700 человек и поставляет новое обо-
рудование, инвестируя в предприятие около 
10 млн. долларов. В обмен инвестор просил в 
собственность 52% акций будущего СП и в до-
верительное управление 48% акций государ-
ства, а также сдачу ему в аренду всех 52 тыс. кв 
м площадей предприятия с правом последую-
щего выкупа без проведения конкурса. Также 
планировалось предоставить инвестору пра-
во на выкуп в течение 10 лет еще 28% акций 
завода по фиксированной цене 30 рублей за 
акцию с доведением доли Franck Muller в бу-
дущем СП до 80% акций.

На втором этапе планировалась на 23 га 
под Минском выстроить так называемую «Ча-
совую деревню», а на площадях нынешнего 
ОАО «Минский часовой завод» построить 
офисы, бизнес-центры, торговые площадки.

В национальном реестре правовых актов 
не зафиксирована регистрация каких-либо 
документов, связанных с будущей судьбой 
предприятия, позволяющих уточнить условия 
сделки - сам факт продажи сомнений не вы-
зывает. Впрочем, отдельные правовые акты, 
как например распоряжения Лукашенко, с не-
запамятных времен публикуются с большим 
опозданием, если вообще попадают в базу.

Стоит напомнить, что указом А.Лукашенко 
№24 от 10 января 2009 года ОАО «Минский 
часовой завод» был национализирован за 
долги перед бюджетом. В республиканскую 
собственность были переданы 1 011 446 800 
акций номинальной стоимостью 30 рублей, 
в собственность Мингорисполкома - 111 385 
185 акций такой же номинальной стоимостью. 
То есть уставный фонд предприятия составлял 

на январь прошлого года 33,7 млрд. рублей.
Однако, согласно данным официального 

сайта Белорусской валютной фондовой бир-
жи в феврале минувшего года, то есть спустя 
месяц после выхода указа №24, все три вы-
пуска акций ОАО «Минский часовой завод» 
были аннулированы. Если верить сайту, то УФ 
этого предприятия равен 30 белорусским ру-
блям и сформирован 1 акцией.

Несмотря на приведенную информацию 
об аннулировании выпусков акций, в течение 
2009 года - апрель, октябрь, декабрь - на БВФБ 
были зарегистрированы три сделки с акция-
ми ОАО «Минский часовой завод»: 100 штук 
на сумму 1005260300 рублей, 100 штук на 
сумму 1002958900 рублей и 69 штук на сумму 
694310085. Причем, в графе «Итого» указаны 
цифры «269 акций» и «8108912733 (!!!) рублей» 
- проблемы с сайтом или арифметикой или… 
с раскрытием информации.

В общем как минимум трем белорусским 
регуляторам, включая Госконтроль, есть над 
чем поразмыслить и провести соответствую-
щую работу, чтобы развеять плотный туман, 
накрывший предприятие в прошлом году.

Следует отметить, что сделка состоялась 
вопреки или назло белорусским и швейцар-
ским СМИ, поведавшим общественности о 
плачевном финансовом состоянии компании 
Franck Muller.

В этой связи, особую ценность представ-
ляет еще один факт, которым руководство 
часового завода поделилось со своими под-
чиненными. На ожидаемые вопросы сотруд-
ников «А что? А как? А может хоть какие-то 
подробности (сделки)?» последовал ответ: 
«Скоро всё узнаете».

Под словом «скоро» подразумевается за-
планированное предварительно на 4 мар-
та на белорусском телевидении интервью с 
представителем швейцарской компании, в 
ходе которого собеседник расскажет… - нет, 
ни о подробностях сделки - … о том, каким 
замечательным инвестором является Franck 
Muller и как великолепно обстоят дела у этой 
компании по всему миру.

Все обставлено по высшему разряду. 
Большинству белорусов, предпочитающих 
узнавать «новости» по зомбоящику, будет не-
вдомек, что коррупция и «прихватизация» в 
стране тикают как часики…

аФН

активист приговорен к 
шести месяцам ареста

19 февраля в Витебске суд приговорил местного активиста оппозиции олега Сур-
гана к шести месяцам ареста. об этом БелапаН сообщил сопредседатель оргкомитета 
по созданию партии «Белорусская христианская демократия» павел Северинец. 

Уключэнне Мінска ў спіс 
сусветнага турнэ Rammstein 
стала без перабольшвання 
падзеяй году ў музыкальным 
жыцці краіны. І, як і кожная 
грандыёзная падзея, яна не 
абышлася без скандалаў. 

У пачатку лютага з лёг-
кай рукі аднаго з ЖЖ 
карыстальнікаў у Байнэце 
з’явілася інфармацыя, што гру-
па пенсіянераў напісала ліст у 
Мінгарвыканкам з патраба-
ваннем адмяніць канцэрт у 
сувязі з тым, што «решение о 
преведении концерта несво-
евременно и оскорбительно 
для памяти защитников нашей 
Родины». Перш чым блогер 
прызнаўся, што пажартаваў, 
«навіну» перадрукавалі не 
толькі інтрэнэт-рэсурсы, але 
і друкаваныя выданні. А вось 
патрабаванне старшыні Гра-
мадскай рады па маральнасці 
Мікалая Чаргінца зладзіць 
папярэдні прагляд прагра-
мы, якую «Rammstein» па-
кажа беларускай публіцы 7 
сакавіка, хоць і падобнае на 
кепскі жарт, было агучанае 
22 лютага з усёй сур’знасцю. 

«Што будуць рабіць гэтыя 
нямецкія хлопцы, высту-
паючы на Мінск-Арэне, якая 
з’яўляецца адным з новых 
сімвалаў сучаснай Беларусі і 
якой ганарыцца ўся краіна? 
І як гэта ўсё суадносіцца са 
спецыфікай гістарычнага мо-
манту — 65-годдзе Вялікай 
Перамогі, Вялікі Пост і, на-
рэшце, свята 8 Сакавіка», — 
гаворыцца ў заяве. Чаргінец 
настойвае на тым, каб з кан-
цэртнай праграмай папярэд-
не азнаёміліся міністр куль-
туры і чальцы рады. Інакш «у 
беларускай сталіцы не пазбег-
нуць усплёску згвалтаванняў 
і жорсткасці». Клопат гене-
рала пра ветэранаў і ідэалы 
Перамогі быў бы цалкам 
зразумелы, калі б не некалькі 
«але». 

Спробы сарваць канцэрт 
гурта, матывуючы гэта яго 
амаральнасцю і прыкрываю-
чыся пры гэтым, як шчытом, 
змяшанымі ў кучу савецкімі 
святамі і хрысціянскімі 
традыцыямі, выглядаюць 
не проста абсурднымі, але і 
няшчырымі.

Усім вядома, у што перат-
вараецца штогадовае свят-
каванне 9 мая па ўсёй краіне, 
як толькі афіцыйная частка 
перацякае ў неафіцыйную. 
А пра ветэранаў у нас згад-
ваюць раз на год — акурат у 
Дзень Перамогі. Можна зра-
зумець клопат старшыні рады 
па маральнасці, зважаючы на 
сапраўдную скандальнасць і 
гурту а ягонага новага альбо-
му, забароненага да вольнага 
продажу на радзіме музыкаў. 

Але чаму ў такім разе на 
мінскіх сцэнах без усялякіх 
папярэдніх праглядаў вы-
ступаюць расійскія «пятлю-
ры», «бутыркі» і «трафімы»? 
Ці турэмная лірыка ў меншай 
меры нясе шкоду такой крох-
кай яшчэ самасвядомасці 
беларусаў?

І, нарэшце, словы пра 
амаральнасць не вельмі 
пераканаўча гучаць з вуснаў 
аўтара рамана «Тайна Аваль-
нага кабінета», поўнага 
інтымных падрабязнасцяў з 
жыцця прэзыдэнта ЗША Джо-
на Макоўлі. 

Сямён печанко.

Rammstein! Стой! раз-два!

галоўнай падзеяй кампаніі па выбарах дэпутатаў мясцовых Саветаў, прыз-
начаных на 25 красавіка, на гэтым тыдні стала фармаваньне акруговых вы-
барчых камісіяў. 

выбары: падманлівыя лічбы

Усе 367 акруговых 
камісіяў цалкам сфарма-
ваныя. Партыйцы скла-
даюць у іх 6,7% ад усіх 
сябраў. Гэта больш, чым іх 
прадстаўніцтва ў тэрыта-
рыяльных камісіях, дзе на 
долю ўсіх партый прыпа-
дае толькі 1,1% месцаў.

Акруговыя выбар-
чыя камісіі рэгіструюць 
ініцыятыўныя групы 
кандыдатаў у дэпута-
ты, выдаюць адпавед-
ныя пасьведчаньні, 
падпісныя лісты і г.д. Яны 
ж рэгіструюць кандыдатаў 
у дэпутаты, разглядаюць 
іх скаргі. 

Сакратар Цэнтральнай 
выбарчай камісіі Мікалай 
Лазавік прыводзіць на-
ступную статыстыку 
фармаваньня акруговых 
камісіяў:  «Сярод партый-
ных актывістаў найболь-
шую колькасьць склада-
юць КПБ — 175 чалавек, 
і „Справядлівы сьвет» 
— 48. Даволі актыўна 
дзейнічаюць Аграрная 
партыя −19, Лібэральна-
дэмакратычная і партыя 
БНФ — па 16, АГП −14. 
Ёсьць прадстаўнікі Грама-
ды, як адной, так і другой. 
Ад „Згоды» — 5 чалавек. 

У цэлым пры 
фармаваньні акруговых 
камісіяў актыўнасьць 
партыяў значна 
павысілася». 

Аб’яднаная грамадзян-
ская партыя правяла ў 
акруговыя камісіі 14 ча-
лавек. Старшыня партыі 
анатоль Лябедзька 
ўдакладняе: у камісіі 
трапіў толькі кожны чаць-
верты вылучэнец: «Але мы 
не падавалі вялікую коль-
касьць прэтэндэнтаў, мы 
падавалі тэставую коль-
касьць. А гэта азначае, што 
ўлада зноў праігнаравала 
людзей, якія па ўсіх пара-
мэтрах прыдатныя да пра-

цы ў акруговых выбарчых 
камісіях. Я не магу зра-
зумець матывацыі, чаму, 
напрыклад, Аляксандар 
Сасноў, які мае досьвед 
працы і ў парлямэнце, і 
ва ўрадзе, ня можа быць 
сябрам акруговай камісіі. 
Тое ж самае можна ска-
заць пра Аляксандра Да-
бравольскага, Валянціну 
Палевікову і многіх-многіх 
іншых. Таму, калі казаць 
пра якасны складнік, то 
тут ніякага адметнага пра-
грэсу я ня бачу». 

Падобна, што ўлады 
пры фармаваньні камісіяў 
улічваюць два факта-
ры. З аднаго боку, трэба 
паказаць міжнароднай 
супольнасьці, што ў вы-
барчых справах нібыта 
назіраецца пэўны прагрэс. 
Таму ў акруговыя камісіі 
ўключаюць і прадстаўнікоў 
апазыцыі. Прыкладам, 
на Віцебшчыне партыя 
«Справядлівы сьвет» пра-
панавала ў камісіі 30 ах-
вотных. І роўна палова зь 
іх будзе тут працаваць. 

Аднак існуе і другі 
бок мэдаля. Так, на дум-
ку старшыні аблас-
ной арганізацыі 
«Справядлівага сьвету» 
Мікалая Селівашкі, улады 
ўважліва «адфільтравалі» 
партыйных кандыдатаў. 
У выніку ў камісіі зусім 
не выпадкова ўключылі 
менавіта тых людзей, 
на якіх можна неяк 
паўплываць:  «У бальшыні 
гэта людзі, на якіх можна 
ціснуць — тыя, хто пра-
цуе. Маўляў, што гэта за 
партыйная актыўнасьць, і 
ўвогуле: працаваць далей 
вы хочаце ці не? Іх нават 
на размовы ўжо выклікалі 
да кіраўніцтва, у Віцебску і 
ў Воршы. У прыватнасьці, 
дырэктар аршанскага 
камбінату будматэрыялаў 
Данілаў ужо выклікаў 

работніка і казаў: «Можа, 
ты забыўся, што кантракт 
падпісваю я?»

палітоляг Юрась 
чавусаў у размове са «Сва-
бодай» падкрэсьлівае: 
да лічбаў трэба ставіцца 
ўважліва: «Тое, што ў 
складзе выбарчых камісіяў 
павялічылася доля 
прадстаўнікоў палітычных 
партыяў і грамадзкіх 
аб’яднаньняў, адбыло-
ся выключна за кошт 
больш актыўнага ўдзелу 
праўладных структураў, 
якія кантралююцца дзяр-
жавай. Я маю на ўвазе 
такія структуры, як «Белая 
Русь», БРСМ, афіцыйныя 
прафсаюзы і некаторыя 
праўладныя партыі. 

Мы бачым, што 
пэрсаналіі ў складзе вы-
барчых камісіяў засталіся 
практычна тыя ж самыя. 
Адзінае, што цяпер яны вы-
лучаюцца не працоўнымі 
калектывамі выканкамаў, 
а, напрыклад, грамадзкім 
аб’яднаньнем «Белая 
Русь». 

Між тым самае галоўнае 
пытаньне гэтых выбараў 
— ці пойдуць на іх людзі? 
На сайце АДС я пабачыў 
такую статыстыку ў адка-
зах на пытаньне «За каго 
вы зьбіраецеся галасаваць 
на мясцовых выбарах?»:

•  «За кандыдата ад ула-
ды — 5,58%

•  За кандыдата ад 
апазыцыі — 22,87%

•  За незалежнага канды-
дата — 9, 64%

•  Я на выбары не 
пайду, ня мае сэнсу — 
34,58%»

Але тут варта прыга-
даць: на сёлетніх мясцо-
вых выбарах упершыню 
адменены парог яўкі 
выбарцаў. І таму нават 
жменька выбарцаў цяпер 
можа абраць дэпутатаў. 

Уладзімір глод.


